

研究简报

转基因741杨节肢动物群落主要害虫及天敌的动态变化

高素红¹, 高宝嘉², *, 刘军侠², 关慧元³, 姜文虎²

1. 河北科技师范学院, 河北 秦皇岛066600

2.河北农业大学, 河北 保定071000

3.河北省森林病虫害防治检疫站, 河北 石家庄050000

收稿日期 2005-1-20 修回日期 2006-5-20 网络版发布日期: 2006-10-25

摘要 在时间序列过程中, 转基因741杨对目标害虫鳞翅目食叶害虫表现出持续的抗性, 其数量明显减少, 高抗和中抗741杨之间差异不大。研究表明, 转基因741杨对目标昆虫和非目的植食性害虫存在负效应, 而对天敌和中性节肢动物组成和发生无明显负作用。因而在制定害虫综合治理策略和途径上宜采取与对照741杨不同的措施, 抗性株系应以生态调控为主。

关键词 [转基因741杨](#); [节肢动物群落](#); [生态风险评价](#); [害虫和天敌动态](#)

分类号 [S763. 3, S769](#)

Impacts of transgenic insect-resistance hybrid poplar 741 on the population dynamics of pests and natural enemies

GAO Su-Hong¹, GAO Bao-Jia², *, LIU Jun-Xia², GUAN Hui-Yuan³, JIANG Wen-Hu²

1. Hebei Normal University of Science and Technology, Qinhuangdao 066600, China; 2. Agricultural University of Hebei, Baoding 071000, China; 3. Forestry pest control Center of Hebei Province, Shijiazhuang 050000, China

Abstract During the investigations in several years, the transgenic insect-resistance hybrid poplar 741 presented a continuance resistance on target pests, lepidopter, causing significant decrease in pest population. There was no obvious impact on the population of pest between high and medium insect-resistance hybrid poplar 741 stands. Transgenic insect-resistance hybrid poplar 741 had negative effect on target and non-target phytophagous pests, but had positive effect on natural enemies and neutral arthropod. These results demonstrated that different control strategy and measure should be taken in integrated pest management of transgenic insect-resistance hybrid poplar 741, compared to those of the parental hybrid poplar 741, and the high insect-resistance clones had better be used as plantations for the ecological regulation.

Key words [transgenic](#); [insect-resistance](#); [hybrid](#); [poplar](#); [741](#); [arthropod](#); [community](#); [ecological](#); [safety](#); [assessment](#); [population](#); [dynamics](#); [of](#); [pests](#); [and](#); [natural](#); [enemies](#)

DOI

扩展功能

本文信息

► [Supporting info](#)

► [\[PDF全文\]\(0KB\)](#)

► [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

► [参考文献](#)

服务与反馈

► [把本文推荐给朋友](#)

► [加入我的书架](#)

► [Email Alert](#)

► [文章反馈](#)

► [浏览反馈信息](#)

相关信息

► [本刊中包含“转基因741杨; 节肢动物群落; 生态风险评价; 害虫和天敌动态”的相关文章](#)

► [本文作者相关文章](#)

- [高素红](#)
- [高宝嘉](#)
- [刘军侠](#)
- [关慧元](#)
- [姜文虎](#)